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 Stejně jako každý rok, tak i letos jsem překvapená, jak rychle uplynul letní semestr 
a mílovými kroky se přiblížily letní prázdniny, doba dlouhých teplých večerů, výletování 
a vytouženého odpočinku… A stejně jako každý rok v tomto období přichází zkouškové, 
kdy po ročním intenzivním kurzu češtiny testujeme, zda si zahraniční studenti naši 
mateřštinu osvojili natolik dobře, že obstojí v českých univerzitních programech a stanou 
se z nich IT specialisté, doktoři, tlumočníci... Mnozí se diskvalifikují hned na začátku, 
protože v den konání zkoušek prostě nezvládnou vstát, a tak mi neustále chodí zprávy 
s vysvětlením: „Dobrý den. Dnes nemůžu být ve škole, otrávil jsem se.“ „Promiňte, můj vlak metra sešel 
z cesty.“ „Tereza, je mi líto, dneska nemůžu přijít, bolím.“ „Nemůžu přijít, mám alergickou.“ „Jsem pozdě, ale už 
budu.“ Ti zodpovědnější dorazí, a tak může začít velká zkoušková jízda. Marně si lámu hlavu 
nad tím, jestli je mi lépe v roli zkoušející, nebo bych byla raději v kůži zkoušené…  
 Protože mi studenti za ten rok přirostli k srdci a vím, co je u zkoušek bude čekat, snažím 
se jim to trochu ulehčit a dobře je připravit: „Pamatujte si: slovo TÉMA je neutrum. TO TÉMA.“ 
Po zbytek lekce drilujeme deklinaci slova: téma, bez tématu, k tématu… Uff, byla to dřina, 
ale mám z toho dobrý pocit. V den konání ústní zkoušky (asi 20 hodin po zmíněné před-
nášce na méně časté deklinační typy) se však nestačím divit: „Tato téma…Ne, pardon. Tento 
téma je zajímavý.“ „Já vybrala tému Rodina.“ „Já budu mluvit o témě Cestování.“ „Já budu říkat o tématě Denní 
program.“ No, nevadí, určitě se chytnou na časy, myslím, že tohle už umí perfektně. „Já jsem 
budu diskutovat o…“ „Na dovolená já běhala a koupala v morje.“ „Ráno obvykle jsem vstávám v sedm, potom 
jsem dělám snídaně, potom jsem jdu.“ „Já pošla do obchodu za produktami.“ Já z toho všeho, co slyším, 
za chvíli asi taky pojdu… Podle všeho bych měla radikálně přehodnotit svá očekávání.
 Ústní zkouška je za námi, počet těch, kteří se zase o krok přiblížili snu dostat se na čes-
kou univerzitu, se rapidně snížil. Jsem docela ráda, že po celém dlouhém dnu není mám 
z tych studentov nervová kolapsa. Ale zkoušková mašinérie nekončí, je třeba opravit jednotlivé 
subtesty, což je vždycky velice sebemrskačská činnost, která mě naplňuje pochybnostmi 
o tom, zda jsem se neminula v povolání a neměla bych raději v univerzitním bistru pro-
dávat chlebíčky. Otevřené úlohy u poslechu ještě zvládám s nadhledem. Že se v nahrávce 
zmíněná akce podle studentů koná na náměstí Jana Plecha, nebo Ivana Pelecha mě nemůže roz-
hodit. Nic si nedělám z toho, že jsme o Janu Palachovi diskutovali na několika seminářích, 
ani že jsem pracně vystříhávala ukázky z filmu Hořící keř a vymýšlela interaktivní pracovní 
list, abych studentům reálie zprostředkovala co nejzábavnější formou. 
 Na závěr si nechávám opravu psaní. To je ta nejvíc zdlouhavá a demotivující činnost. 
Na druhou stranu díky textům studenty lépe poznávám a dozvídám se o jejich kulinář-
ských preferencích: „Hutná mi varžu, najičastej varžu bramboří s nejkem masém.“, sdělují mi, co jim 
nejvíc utkvělo v hlavě z jejich posledního kulturního zážitku: „Najvíc mi líbila se krásná operná 
zpěvačka Eva. Má krásná mega soprána. Taková příležitost se vyskytuje málokdy.“, nebo popisují bezpro-
střední plány: „Dnes jebeme na potápění. Chcu pronajit celu loď.“
 Jen Ti nejlepší z nejlepších se propracují až k obhajobě ročníkových prací. Někdy se 
nestačím divit, co všechno studenti vedle intenzivního studia češtiny zvládají: „Dobrý den, 
Tereza, posílám Vám svou prezentaci o semenářské práci.“ Jindy do toho mysteriózním způsobem 
vstupuje umělá inteligence: „Omlouvám se, moje práce není vyroben v pdf, nemám možnost změnit for-
mát svých robotů.“ (Záhada s nešikovnými roboty je však záhy objasněna: „Chci omluvit, že robota 
nebyla uložena v pdf.“)
 I když mám na konci zkouškového martyria problém formulovat smysluplnou českou 
větu (nedokážete si představit, jak špatně se mi píše tenhle úvodník) a toužebně vyhlížím 
letní měsíce, práce se zahraničními studenty mě naplňuje radostí. Je neuvěřitelně barevná 
a obohacující a sytí mě nadějí, že přes všechny kulturní a jazykové bariéry si vzájemně 
dokážeme rozumět a společně dělat svět lepším místem. 
 Přeju Vám, abyste prožili krásné léto plné milých setkání a nezapomenutelných zážitků, 
ať už pojechate kamkoliv a pojdete kdekoliv. Doufám, že všichni z Vás budut mít moc mnogo volna 
pro sebe a pro rodinu a minimum roboty (případně hodně domácích robotů) ☺.

↘ teš

Zprávy obecního úřadu

 koupili jsme parlament
Vážení spoluobčané, dovolte mi opět infor-
movat o novinkách z obce. Zprávou tohoto 
čísla je, že jsme koupili budovu známou 
jako Parlament. Není to ten pražský, kde 
sídlí poslanci, ale je to budova vedle školy, 
Horní Sloupnice 12. Naším prozatímním 
plánem je provést základní opatření, aby 
budova nechátrala, a jakmile budeme mít 
dostatek financí, zahájíme její rekonstrukci. 
Naší snahou bude zachovat všechny vnější 
architektonické prvky. Zastupitelstvo obce 
se shodlo, že uvnitř by mohl vzniknout dům 
služeb a několik bytů. Prosíme o trpělivost. 
Já sám věřím, že se vyplatí, protože chceme, 
aby se z Parlamentu stala další reprezenta-
tivní budova obce.

 nová silnice v rokli 
 a opravy dalších 
 komunikací
Na Dolní Sloupnici v rokli dokončila firma 
JD Dlouhý s.r.o. opravu místní komuni-
kace. Spolu s ní jsme opravili cesty od dolní 
hasičárny směrem na malou stranu, příjezd 
do sběrného dvora a cestu kolem obecního 
úřadu k panu Pecháčkovi. S opravami cest 
nekončíme, postupně budeme opravovat tak, 
aby se nám všem jezdilo dobře po kvalitních 
komunikacích.

 Závěrečný audit obce, 
 kontrola matriky 
 a školská inspekce v mŠ
V květnu proběhl na obci závěrečný audit 
obce. Kdo neví, o co jde, tak vězte, že je to 
kontrola, zda na obci probíhá všechno tak, 
jak má. Dovolte mi poděkovat především 
paní účetní, protože auditem jsme prošli BEZ 
ZÁVAD. A když jsem chválil paní účetní, sluší 
se zmínit, že taktéž v květnu prošel kont-
rolou i matriční úřad, kde to bylo také BEZ 

ZÁVAD. Tady patří poděkování paní matri-
kářce. Do třetice všeho dobrého, kontrola 
proběhla i v mateřské škole, kde je zápis opět 
BEZ ZÁVAD. Děkuji tímto paní ředitelce MŠ 
i celému kolektivu MŠ.

 cyklo Glacensis
19. a 20. května jsem se zúčastnil cyklo akce 
Cyklo Glacensis. Akci pořádá Region Orlic-
kotřebovsko, jehož jsme členem, a byl to již 
21. ročník. Cyklisté z různých obcí regionu se 
hvězdicovitě sjíždí na určeném místě, jeden 
rok v Čechách a další rok v Polsku. Tento-
krát jsme zavítali do Polska. Vidět v cíli přes 
200 cyklistů ve stejných tričkách je zážitek. 
Škoda jen, že nebylo víc teplo. V 8 °C se 
na kole musí hodně šlapat, abyste se zahřáli. 
Slibuji ale, že příští rok uděláme akci větší 
propagaci a třeba se na ni spolu uvidíme 
ve větším počtu.

 chodníky „u Jána“
A na co se můžete těšit?
Máme zadaný požadavek na vyprojektování 
chodníku od kapličky Sv. Jana Nepomuckého 
směrem k řeznictví. Není to sice velký úsek, 
ale něčím začít musíme. Dále také řešíme, zda 
by bylo možné protáhnout chodník i na dru-
hou stranu, směrem k večerce. O dalších 
možnostech budování chodníků jednáme.

 kanalizace iii. etapa
Nejde si nevšimnout, že se v obci neustále 
buduje kanalizace. V oblasti rybníčku 
ve Vesničce už se finišuje. Zanedlouho bude 
hotový i úsek od Sedláčkových k čerpací 
stanici ZD. Dále se staví naproti obecnímu 
úřadu směrem k Váňovým, poslední stavba 
jde po zahradách v oblasti u kina. V nejbližší 
době se firma přesune na Dolní Sloupnici 
v oblasti mostu. Bude to spojené s uzavírkou 
silnice na Voděrady, takže se zvýší provoz 
po humnech směrem do rokle.

↘ milan bečička, starosta obce
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Ze života 
v Domově pro seniory

←↑  Již tradičně jsme s klienty poseděli 
v období před Velikonocemi, barvili 
vajíčka, pekli beránka a vzpomínali  
na velikonoční zvyky. 

↓  Podruhé nás potěšily vystoupením ke Dni matek. 

Tyto akce jsou jedny z našich nejoblíbenějších, protože dětský smích lahodí uchu každého 
seniora a dětské štěbetání pak zní dlouho naším Domovem.

↑  S klienty jsme v jedno dopoledne upekli štrůdl a při odpolední kávě si na něm pochutnali. 

↑  A v neposlední řadě jsme oslavili Čarodějnice. Protože nám nepřálo počasí, akce se odehrála  
v jídelně. Ale i tak jsme si dali opečený párek a společně si zatančili a zazpívali. 

↘ mgr. kateřina millichová, ředitelka

↑→  Také nás navštívily děti z MŠ ve Sloupnici 
a to dokonce dvakrát. Poprvé jsme spo-
lečně vyráběli na téma pálení čarodějnic. 
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Jaro u horních hasičů

dolní hasiči v roce 2023

Poslední dubnovou sobotu jsme s dětmi 
odjeli do Břehů u Přelouče, kde jsme se 
i přes nepřízeň počasí zúčastnili celostát-
ního setkání přípravek. Děti předvedly 
ukázku požárního útoku a dále zabojovaly 
v doplňkové soutěži „železné hasičátko“, 
která je obdobou TFA závodu pro dospělé. 
Velká gratulace patří Nelince Kupkové 
za získání 1. místa v kategorii mladších 
dívek 3–4 roky, ostatní dětské výkony byly 
také velmi hezké, všechny se umístily 
v první polovině tabulky.

 Hned v neděli jsme se pak v hojném počtu 
sešli u hasičské zbrojnice a společně zapálili 
čarodějnickou hranici. Pro návštěvníky jsme 
přichystali dobroty z grilu, tradiční makrely, 
kuřecí i vepřové steaky a nemohly chybět ani 
špekáčky opečené na ohni. Na děti čekalo 
několik úkolů a po splnění Čarodějnické 
maturity získaly odměnu. Nemohla chybět 
ani tradiční soutěž o nejhezčí masku a nej-
lepší vlastnoručně vyrobenou či nakreslenou 
čarodějnici.

↘ za sdh horní sloupnice gabriela jiskrová

Rok jsme zahájili Výroční valnou hromadou, 
která se konala 21. 1. v klubovně hasičské 
zbrojnice. Zde jsme shrnuli dění v roce 2022 
a schválili plán práce na rok 2023. Valné hro-
mady se účastnilo 36 členů a 10 hostů.
 První akcí, kterou jsme letos pořádali, 
bylo tradiční pálení čarodějnic 30. 4.
 Druhou akcí byla okrsková soutěž 
20. 5., která se už po několikáté konala 
u nás v areálu. Zúčastnilo se jí 9 družstev 
z našeho okrsku a několik jednotlivců. Dolní 
Sloupnice získala 1. a 2. místo v kategorii 
muži I. a 1. místo v kategorii muži II. Třetí 
v kategorii muži I. bylo družstvo Horní 
Sloupnice. V kategorii muži II. se umístili 
na 2. místě Horní Sloupnice, na 3. místě 
Němčice, na 4. místě Řetůvka, na 5. místě 
Vlčkov A a na 6. místě Vlčkov B. V soutěži 
jednotlivců získal první místo Ondřej Miku-
lecký, druhé místo Tomáš Pávek a třetí místo  
Ondřej Dostál, všichni z Dolní Sloupnice.
 Třetí akcí, která teprve vypukne, bude 
tradiční Loučení s létem v sobotu 26. srpna. 
Na konci roku nás pak čeká silvestrovský 
nohejbal.

mladí hasiči
Mladí hasiči po drobné přestávce před Vánoci 
zahájili pravidelné schůzky v sokolovně, kde 
trénovali na štafety a snažili se nezahálet. 

Probíhala i teoretická příprava na odborné 
vzdělávání mladých hasičů. 
 V tomto roce jsme se dohodli s horními 
hasiči, kteří mají přípravkové a mladší děti, 
aby naše nejmenší trénovali na soutěže 
přípravek. Na oplátku jsme nabídli možnost 
trénování starších a mladších dětí na soutěže 
v požárním útoku a štafetách. 
 Naše připravkové děti se účastnily s hor-
ňáky, které vede Gábina Jiskrová, soutěže 
přípravek v Kostěnicích, odkud si odvezli 
medaile za 7. místo, a pak soutěže v Břehách 
u Přelouče.
 Mladší a starší se účastnily soutěže ve Sva-
tém Jiří, kde se běhaly týmové disciplíny. 
Bohužel nemocnost nám zamíchala s kar-
tami, a tak jsme si půjčovali děti od jiných 
sborů. Jednu mladší od Horní Sloupnice, 
4 starší od Němčic a nakonec i 2 mladší 
a 2 starší od Čermné nad Orlicí. Celkově 
se mladší umístili na 16. místě a starší 
na 19. místě.
 Mladší a starší hasiči běhali od podzimu 
loňského roku také běh jednotlivců na 60 m 
s překážkami, kde se postupně vypracovávali 
a sezónu zakončili v Mladkově.
 Disciplínu běh jednotlivců jsme absolvo-
vali v Černovíru, Lanškrouně, České Třebové, 
Svatém Jiří, Chocni a v Mladkově. V letoš-
ním roce si všichni zlepšili osobní rekordy 

a věřím, že v příštích sezónách budou šlapat 
na paty závodníkům na předních místech. 
 V červnu chceme ještě využít pozvání 
na výlet s horními hasiči, který bude zakon-
čen v Pinguin parku, a pak ukončit letošní 
sezónu hasičským fotbálkem.
 Na začátku srpna se uskuteční příměst-
ský tábor – od 31. 7. do 4. 8. v komunitním 
centru.
 Na konci srpna zahájíme novou sezónu 
běhu jednotlivců v Třebovicích a budeme 
se těšit na choceňský Memoriál Františka 
Kalouse, kam pravidelně jezdíme na soutěž 
v požárním útoku a štafetě 4× 60 m. A pak 
budou následovat podzimní branné soutěže, 
které v letošním roce doznaly značných změn. 

↘ za sdh dolní sloupnice david millich



výsledky přijímacího řízení na střední školy
V letošním roce vychází z devátého ročníku 15 žáků. Čtyři z nich se hlásili na učňovské obory 
a byli přijati bez přijímacích zkoušek. Ve dnech 13. 4. a 14. 4. 2023 proběhlo 1. kolo přijímacích 
zkoušek na střední školy, na maturitní obory.  Jedenáct žáků absolvovalo testy z matematiky 
a českého jazyka. Devět žáků uspělo a bylo přijato. Dva žáci si museli podat přihlášku do 2. kola 
přijímacích zkoušek. I tito dva žáci jsou již přijati na maturitní obory. 

↘ Mgr. Eva Štantejská

Zlaté ručičky
Dne 17. 5. 2023 se uskutečnila soutěž Zlaté Ručičky 2023. V dílnách stavební školy ve Vysokém 
Mýtě žáci soutěžili ve dvoučlenných týmech. Hodnotila se práce se dřevem, plastem a staveb-
ními materiály. Z naší školy se zúčastnily dvě dvojice ve složení Kamil Honzálek s Lukasem 
Vostřelem a Vojtěch Ráb s Antonínem Sedláčkem. Této akce se škola účastnila poprvé, a i když 
výsledné umístění nebylo do třetího místa, obě dvojice skončily v těsném závěsu a vyzkoušely si 
nejen jak jsou šikovní, ale také jak umějí spolupracovat v malé skupině.

↘ Mgr. Jiří Lorenc

den Země
Dne 28. 4. 2023 se uskutečnil na Základní 
škole ve Sloupnici Den Země. Jako každo-
ročně vyrazili žáci do různých koutů vesnice, 
aby vyčistili cesty i zeleň od odpadků.
 Žáci 1. stupně se zaměřili na okolí školy, 
školní jídelny, umělého i fotbalového hřiště. 
K tomu plnili různé úkoly a cvičení týkající 
se přírody, třídění odpadu a ochrany ŽP.
 Žáci 2. stupně prošli celou Sloupnici. 
S kolečkem, hráběmi a lopatou uklízeli v křo-
vinách podél cest, nánosy štěrku po zimě 
na křižovatkách a v některých místech 
i potok. Naštěstí jim počasí přálo, a tak 
využili téměř celé dopoledne ke zvelebování 
našeho bydliště.
 Souběžně probíhal i sběr starého papíru. 
Třídy soutěžily mezi sebou a vítězná
třída, tak jako každý rok, vyhrála pizzu. 
Letos zvítězila 6. třída, která nasbírala 1080 kg.
 Dále budou odměněni touto cenou také 
žáci z každé třídy, kteří přinesli nejvíce papíru.
Celkově jsme jako škola nasbírali 3040 kg 
starého papíru. Tím si žáci vydělali 4560 Kč. 
Nejlepší sběrači byli oceněni pizzou.
 Poděkování patří žákům za úklid ves-
nice, učitelům za jejich doprovod a pomoc 
a také rodičům, kteří svojí aktivitou přispěli 
ke sběru a dovozu starého papíru. Jsme rádi, 
že každý z nás svojí trochou může pomá-
hat naší planetě při této mezinárodní akci 
zvláště v dnešní době, kdy se ochrana život-
ního prostředí tolik řeší a diskutuje.

↘ Mgr. Jiří Lorenc

8 9

Základní škola informuje

divadelní představení  
v anglickém jazyce
Ve středu 24. května 2023 se žáci 6.–9. třídy 
vydali s vyučujícími anglického jazyka 
za kulturou do Smetanova domu v Litomyšli, 
kde měli poprvé možnost zhlédnout čino-
herní divadelní představení „Peter Black 1“ 
v anglickém jazyce. Příběh zasazený do běžné 
životní situace byl pro žáky velmi zábavný 
a poutavý. Angličtina byla srozumitelná, 
příběh jednoduchý a prostý. Především 
díky pestrým kreacím, převlekům, různým 
dialektům a humorným scénkám byli žáci 
vtaženi do příběhu, který pozorně sledovali 
až do konce. Představení bylo pro žáky nejen 
zpestřením výuky anglického jazyka, ale 
i novou zkušeností a v neposlední řadě i roz-
šířením slovní zásoby a frází, se kterými se 
mohou setkat v reálném životě. Velice se jim 
líbilo, měli možnost si ověřit své dosavadní 
znalosti v jazyce. Pevně věříme, že budou mít 
zájem si obdobnou akci v příštím školním 
roce zopakovat.

↘ Mgr. Klára Podsedníková

Základní škola sloupnice nabízí z důvodu rekonstrukce počítačové učebny k prodeji stolní počítače včetně 
monitoru za cenu 2500 kč/kus. Jedná se o tyto počítače (Hardware: intel core i3, 2x 3300 MHz, 4 Gb raM, 
320 Gb HDD, operační systém: Windows 7, 64-bit, Monitor lcD 21 "). počítače budou k dispozici od 1. 9. 2023. 
bližší informace zájemcům poskytneme na tel. 465 549 129 popř. na mailu: limberska@zs-sloupnice.cz.
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100 let péče o zvěř, 
přírodu a tradice
Ve dnech 29. a 30. dubna pořádal Myslivecký 
spolek Březina České Heřmanice v komunit-
ním centru ve Sloupnici výstavu. Byla uspo-
řádána k významnému výročí, a to uplynutí 
100 let od založení Československé mysli-
vecké jednoty. Československá myslivecká 
jednota přežila politické i vývojové změny 
až do dneška. Během let došlo několikrát 
ke změně názvu. Od roku 1992 se jmenuje 
Českomoravská myslivecká jednota (ČMMJ).
 Připomeňme si okolnosti vzniku mysli-
vecké jednoty. Představitelé mysliveckých 
spolků, mezi kterými byli i Josef Žalman 
a Karel Podhajský se sešli v lednu 1923 
v České Třebové, aby projednali založení 
jednotné organizace. Dne 22. dubna 1923 
v Brně tak vznikla celostátní myslivecká 
organizace s názvem Československá mysli-

republiky a 10 psů ze střední Evropy. Výroční 
ročníky memoriálu probíhají v Litomyšli, ten 
poslední byl v roce 2018. 
 V sobotu byla výstava obohacena o komen-
tovanou přehlídku psů loveckých plemen. 
Po zahájení trubačkou, která zahrála skladbu 
„Vítáme Vás“, se slova ujal hlavní pořadatel 
Martin Sokol a výstavu oficiálně zahájil. Pak 
se na prostoru před centrem střídali jednot-
livci a skupinky loveckých psů. K vidění byla 
známá plemena jako český fousek, německý 
krátkosrstý ohař, německý křepelák, 
jezevčíci, borderteriéři, ale i méně známá 
plemena jako pointr, müstrlandský ohař, 
maďarský krátkosrstý ohař a západosibiřská 
lajka. Komentář k jednotlivým plemenům 
měl pan Knytl. Hrstka diváků, které neodra-
dilo deštivé počasí, mohla na závěr přehlídky 
vidět samici orla mořského, kterou představil 
sokolník pan Škrba. 
 Při vstupu na výstavu bylo možné si 
přečíst, o čem je myslivost, podle čeho se 
řídí a co dalšího spadá pod ČMMJ. Dále byly 

k vidění nástěnky 
s fotkami, které 
zachycovaly 
momenty ze života 
sloupnických 
myslivců.
    K nahlédnutí zde 
byly také obráz-
kové atlasy, knihy 
s mysliveckou 
a loveckou témati-
kou, knihy sloužící 

vecká jednota. Společně se založením jednoty 
bylo zahájeno vydávání časopisu „Stráž 
myslivosti“ (novější vydání byla k vidění 
na výstavě). Dále byla založena „Ústřední 
plemenná kniha československých loveckých 
psů“. Josef Žalman, lesník a rodák z České 
Třebové, byl dlouholetým ústředním jedna-
telem organizace. Karel Podhajský, účetní 
z Litomyšle a spoluzakladatel plemenné 
knihy, osobně vedl několik let plemennou 
knihu a sepsal zkušební řády pro lovecké 
zkoušky psů. Na jeho počest po něm pojme-
novali nejvyšší zkoušky loveckých psů. Dnes 
jsou známé jako Memoriál Karla Podhaj-
ského a jedná se o vrcholnou mezinárodní 
soutěž ohařů pořádanou právě Českomorav-
skou mysliveckou jednotou v České repub-
lice. Na soutěž je nominováno 10 psů z České 

k výuce myslivosti, 
časopisy, zkušební 
řády a další.
 Z oblasti kynolo-
gie byly vystaveny 
poháry získané 
na zkouškách lovec-
kých psů převážně 
od Moniky a Fran-
tiška Kupkových.
 Ze střelectví 
bylo možno vidět 

několik starých zbraní a vrhačku na asfaltové 
holuby, která se natahovala ručně. Byl zde 
vystaven pohár z každoroční střelecké akce 
„Sloupenský pohár“, na kterém bylo možné 
si přečíst všechny vítěze této soutěže.
 Svůj koutek zde měla i soutěž pro děti 
„Zlatá srnčí trofej“, kde bylo možné se 
dočíst o historii soutěže na Ústeckoorlicku 
a o výsledcích sloupnických dětí v této soutěži.
    Součástí výstavy byly i trofeje, napří-
klad jelena, srnce a medailí oceněného 

jezevce. Dále byly 
k vidění vycpaniny 
straky, bažanta, 
lišky, kuny, husy 
a kachny. Výstavu 
navštívily i dvě třídy 
z mateřské školky 
a děti nejvíce zau-
jaly právě vycpaniny 
a stará vrhačka.

↘ za ms březina 
monika nováková
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pochod 
sloupenskými lesy 
na prahu padesátky

okresní finále 
českého poháru 
se odehrálo ve sloupnici

Státní svátek, Den vítězství, se ve Sloupnici slaví turistickým pochodem. Letos už 49. ročníkem. 
Slunečné počasí přilákalo 1324 účastníků na pěší vycházku 8 km, nebo na túru 15, 25 i 40 km. 
Anebo na cyklo vyjížďku v délce 20, 40, 60 a 80 km. Kdo chtěl kratší vyjížďku, mohl použít spře-
žení poníků. Ještě kratší vzdálenosti se překonávaly ve skákacím hradě. Kouzlilo se, malovalo 
na obličej a jedlo se a pilo. Dokud bylo co. A znělo country a zněla chvála i kritika. Tak uvidíme 
za rok, na jubilejním ročníku.    

↘ za kčt martin bečička

Okresní fotbalový svaz nás požádal, jestli bychom nechtěli uspořádat letošní okresní finále 
Českého poháru. Byl to pro nás signál, že okresní svaz vnímá naše hřiště a celé jeho zázemí jako 
kvalitní. Proto jsme nijak neváhali a na tuto nabídku kývnuli.
 Ve středu 24. května se tedy na našem hřišti utkalo mužstvo Chocně s Mistrovicemi. Choceň 
jako domácí měla zajištěnou pořadatelskou službu, na nás tedy zbyla příprava hřiště, kabin 
a provoz občerstvení. 
 Samotný zápas byl odehrán ve svižném tempu, o něco lepší byla Choceň, která také zvítězila 
nejtěsnějším rozdílem, když jedinou branku vstřelil Kulhánek. Pohár okresního vítěze předávali 
zástupci okresního svazu, předseda Roman Žďárský, místopředseda Miroslav Švihálek a sekre-
tářka Zita Krčálová.
 Na zápas se sešla více jak stovka diváků, příznivci obou mužstev a také hodně domácích. 
Přijelo i několik bývalých fotbalistů obou mužstev. Někteří měli vztah i ke Sloupnici, a tak se 
z utkání stalo také společenské setkání, kdy se mohlo zavzpomínat na staré časy.

↘ za sk sloupnice radovan jiskra
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Z historie stolního 
tenisu ve sloupnici
V dnešním čísle PELMELU se budeme věnovat mistrovským soutěžím družstev žáků  
a žákyň ročníku 1976–77.     
Doslovná citace z klubové kroniky je opět značena uvozovkami a odlišena typem písma – 
kurzívou.

„Sloupnice – Mostek 7:3 (starší žáci), hráno 26. 9. 76 dopoledne U Chlebounů.
Vítězství našich žáků dle očekávání. Zápas obstarali vlastně dva, když Kroulík zatím jenom doplňuje počet na družstvo. Ovšem nechy-
běla mu bojovnost a tím zase předčil oba reprezentanty, kteří se pod vlivem slabého soupeře trestuhodně flákali.“

 „Sloupnice – Džbánov A, 3:2 (starší žákyně), hráno 6. 10. 76 večer U Chlebounů.
První utkání našich žaček přišla podpořit celá rodina Novotných. Je to pěkný výsledek a přejeme jim další.“

„Tréninkové středisko mládeže
Dne 6. 10. 76 zahájilo svoji dlouho připravovanou činnost tréninkové středisko mládeže v Ústí n. O. Byli do něho zařazeni naši hráči 
M. Doubrava a L. Chleboun. Má to zatím své některé problémy a nedostatky, ale uvidíme, co se z toho vyklube. Kluci budou třikrát 
v týdnu dojíždět. Je to pro ně pochopitelně velmi náročné, ale jsou mladí a mají chuť, tak to snad zvládnou i se školou.“

„Sloupnice – Přívrat 8:2 (starší žáci), hráno 10. 10. 76 dopoledne U Chlebounů.
Další slabý soupeř ve skupině. Naši lepší dva si ani nezahrají a tak statečně bojuje jenom Pepík Kroulík. Podařilo se mu po svatbě a při 
bolesti zubu uhrát bod. Lepší sportovní vystupování bychom si však přáli od našich dvou nejlepších, kteří hrají velmi lajdácky proti 
slabému soupeři.“

„Vys. Mýto – Sloupnice 5:0 (starší žákyně), hráno 20. 10. 76 večer ve Vys. Mýtě.
Hladké vítězství domácích svědčí o rozdílu výkonnosti. Přejeme našim žačkám úspěch v dalších zápasech.“

„Sudslava – Sloupnice 3:7 (starší žáci), hráno 24. 10. 76 dopoledne na Sudslavi.
Další obvyklé vítězství našich dvou kluků proti třem soupeře. Kroulíka přes jeho nepopíratelnou snahu nelze zatím počítat. Vypadá to 
tak, že po ukončení žákovského věku u M. Doubravy a L. Chlebouna bude na čas ve Sloupnici po žákovských vítězných letech.“

„Mostek – Sloupnice 3:7 (starší žáci), hráno 5. 11. 76 večer v Mostku.
K dalšímu lehkému mistrovskému zápasu st. žáků jsme jeli jen ve dvou, Začíná se nám to nějak sypat. Kroulík by tam sice asi nebyl nic 
platný, ale je ostuda, když přední okresní celek nemá ani tři hráče do družstva. Jinak pochopitelně naši dva reprezentanti na hladké 
vítězství stačili.“

„Přívrat – Sloupnice 2:8 (starší žáci), hráno 13. 11. 76 dopoledne v Přívratu.
Další hladké vítězství nad slabým soupeřem. Bodoval i Pepík Kroulík. Tímto vítězstvím jsme již jistým vítězem naší skupiny a postupu-
jeme do finále.“

„Sloupnice – Sudslava 8:2 (starší žáci), hráno 2. 12. 76 večer U Chlebounů.
Poslední utkání a poslední vítězství ve skupině, kterou jsme tím zcela suverénně vyhráli, tak jak je již po několik sezón zvykem. 
Příští sezónu to již asi nebude, naši dva dobří již odrůstají. Snad se nám podaří vychovat dobré nástupce.“

„Sloupnice – Vysoké Mýto 0:5 (starší žákyně), hráno 3. 12. 76 večer U Chlebounů.
Naše děvčata na daleko starší a vyhranější soupeřky zatím nestačila. Tím zřejmě obsadila ve skupině 2. místo a to na postup do finále 
nebude asi stačit.“

OkrEsní fináLE DrUžstEV – starší žáci 

„Sloupnice – Č. Třebová 6:3 (starší žáci), hráno 23. 12. 76 turnajově v Ústí n. O.
První finálové utkání nebylo tak snadné, jak naznačuje výsledek. Kroulík byl jen do počtu, to se ovšem vědělo a za bojovnost mu patří dík. 
Nějak bez chuti hrál M. Doubrava. Na tohoto soupeře to zatím bylo dobré. Později se však ukázalo, že je to málo.“

„Zhoř – Sloupnice 2:6 (starší žáci), hráno 23. 12. 76 turnajově v Ústí n. O.
I ve druhém utkání jsme zvítězili celkem snadno. To ještě M. Doubrava s chutí porazil Dejdara a tak body ztratil pouze Kroulík. 
Tím jsme si prakticky zajistili druhé místo v okrese, stejně jako minulé ročníky. Budeme bojovat s Ústím opět o vítězství.“

↘ ladislav 
chleboun 

„Sloupnice – Ústí n. O.3:6 (starší žáci), hráno 23. 12. 76 turnajově v Ústí n. O.
Poslední finálové utkání jsme lehce proti očekávání prohráli. Rozhodl zcela suverenní Bauer, který rozhodl o čtyřech bodech. Velmi lehce 
porazil tentokrát nebojujícího M. Doubravu a po boji i L. Chlebouna. Čtyřhru jsme po nesoustředěném výkonu také prohráli a M. Doub-
rava nakonec ještě podlehl Pošepnému. Celý den družstvo řídil Chleboun st. a podporovali Král s Vejdou.“

krajské fináLE DrUžstEV – starší žáci 

„Sloupnice – Holice 5:4 (starší žáci), hráno 8. 1. 77 turnajově ve Svitavách.
V prvním finálovém utkání krajského přeboru jsme zdolali po velkém boji velmi vyrovnaný kolektiv z Holic. O jejich zcela mimořádné 
výkonnosti svědčí pozdější postup v jednotlivcích, kde byli všichni tři mezi posledními šestnácti hráči kraje. Naše družstvo, prakticky 
pouze ve dvou, protože Kroulík na takovouto úroveň vůbec nestačí, zahrálo ve skvělé formě. M. Doubrava prohrál pouze s Theodorem,  
L. Chleboun vyhrál vše.“ 

„Sloupnice – Svitavy 5:4 (starší žáci), hráno 8. 1. 77 turnajově ve Svitavách.
Druhé utkání o postup mezi 4 poslední družstva kraje mělo téměř stejný průběh jako první. Vynikající L. Chleboun vyhrál vše 2:0  
a M. Doubrava prohrál pouze s Janků. Napínavý průběh utkání a skvělé výkony přilákaly k našemu stolu polovinu všech účastníků 
turnaje, kromě hráčů a doprovodu Ústí, kteří se v tu dobu trápili na jiném stole a prohráli. My jsme tímto vítězstvím získali bronzové 
medaile za 3. místo v kraji.“ 

„Sloupnice –Tesla Pardubice 0:5 (starší žáci), hráno 8. 1. 77 turnajově ve Svitavách.
V tomto zápase, který byl hrán až po vyčerpávajících bojích v soutěžích jednotlivců jsme hladce prohráli. Jednak pro velmi pozdní dobu 
20.00 hodin a pro vysokou výkonnost soupeře, který se druhý den stal krajským přeborníkem. Odpočíval L Chleboun, který hrál jen jeden 
zápas, M. Doubrava hrál dva. Ten den hráli oba tito hráči 14 zápasů. Celkově lze naši účast hodnotit jako velmi úspěšnou. Dosáhli jsme 
zcela mimořádného úspěchu ziskem bronzových medailí. Z 16 finálových družstev jsme byli jediný vesnický team. Před námi jsou pouze 
krajské velmoci Tesla Pardubice a Transporta Chrudim. Družstvo po celý den vedl L. Chleboun st. a podporoval Vejda.“  

„Č. Třebová – Sloupnice 6:0 (mladší žáci), hráno 16. 1. 77 turnajově v České Třebové.
Naše družstvo začátečníků musí na své úspěchy ještě čekat. Jejich umění získané po necelých 5 měsících výcviku je zatím ještě na nízké 
úrovni. Ovšem soutěžením s ostatními celky se výkonnost bude jistě lepšit a všichni až na Veselého jsou mladí a budou ještě několik 
sezón za mladší žáky hrát.“ 

„Přívrat B – Sloupnice 6:4 (mladší žáci), hráno 16. 1. 77 turnajově v České Třebové.
V druhém utkání jsme na mnohem slabšího soupeře, než byl první, měli šanci, ovšem nezkušenost našich mladých hráčů v některých 
rozhodujících momentech znamenala další porážku v okresním přeboru naší skupiny.“

„Sloupnice – Sudslava 1:6 (mladší žáci), hráno 16. 1. 77 turnajově v České Třebové.
V dalším utkání tohoto dne nám bylo soupeřem družstvo Sudslavi, které je známo svou péčí o mladé hráče. Prohráli jsme i toto utkání 
zaslouženě. Platí stejné, co bylo napsáno o předešlých dvou utkáních.“

„Č. Třebová – Sloupnice 6:0 (mladší žáci), hráno 23. 1. 77 turnajově v Přívratě.
Na tohoto soupeře prostě naši kluci nemají. Tentokrát je řídil L. Chleboun ml. Starší je odvezl a zase si pro ně přijel. Třebová má skutečně 
velmi silné družstvo a zřejmě vyhrají nejen tuto skupinu, ale celý okresní přebor.“

„Sudslava – Sloupnice 6:2 (mladší žáci), hráno 23. 1. 77 turnajově v Přívratě.
Proti poslednímu utkání s tímto soupeřem jsme se zlepšili o 1 bod. Pomalu, ale přece se naše výkonnost zlepšuje. Úspěch to zatím žádný 
není, ale poctivá práce se bude muset v příštích sezónách projevit.“

„Sloupnice – Přívrat B 5:5 (mladší žáci), hráno 23. 1. 77 turnajově v Přívratě.
Je to první zisk bodů a kluci z toho měli radost. V příštím kole se celá tato série hraje u nás a měli bychom využít domácího prostředí 
konečně k vítězství.“

„Sloupnice – Přívrat B 6:2 (mladší žáci), hráno 30. 1. 77 turnajově U Chlebounů.
 Je to vůbec první vítězství našich ml. žáků v letošní soutěži. Pečlivá práce se začíná projevovat. Letos toho jistě ještě mnoho nedokážeme, 
ale příští ročníky by to rozhodně mělo již být lepší.“

„Sloupnice – Č. Třebová 0:6 (mladší žáci), hráno 30. 1. 77 turnajově U Chlebounů.
Proti vysokému favoritu dostali zase příležitost naši další nadějní hráči. Porážka totiž byla stejně neodvratná.“

„Sloupnice – Sudslava 3:6 (mladší žáci), hráno 30. 1. 77 turnajově U Chlebounů.
Na tohoto soupeře děláme kolo od kola lepší výsledek. Platí, co již bylo napsáno, naše doba by měla teprve přijít.“

„Sloupnice – Přívrat B 5:5 (mladší žáci), hráno 6. 2. 77 turnajově v Sudslavě.
Touto remízou jsme zřejmě obsadili celkové 3. místo ve skupině. Vzhledem k tomu, že jde o vyložené nováčky a začátečníky z naší strany, 
je toto umístění dobré.“ 

„Sudslava – Sloupnice 6:4 (mladší žáci), hráno 6. 2. 77 turnajově v Sudslavě.
Na tomto utkání s tímto soupeřem je nejvíce vidět vzestup našich kluků. V prvním utkání porážka 6:1, ve druhém 6:2, ve třetím 6:3 
a nyní již jen těsná prohra 6:4. Jen dále pokračovat v tréninku a úspěchy se musí dostavit.“
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radost 
je důležitá
klára bartoňová ve své terapeutické 
praxi využívá tradiční čínskou medicínu. 
Jak tato u nás stále málo známá medicína 
funguje a co nabízí?

h co obnáší tradiční čínská medicína?
 Tradiční čínská medicína, jejíž kořeny jsou 
staré víc jak 4000 let, vnímá člověka v celé 
své podstatě. Nahlíží a hodnotí jeho zdra-
votní stav nejen podle příznaků, s kterými 
přichází, ale snaží se určit, které faktory 
tuto nemoc způsobují nebo zhoršují. Hledá 
příčinu daného problému. Vnímá člověka 
jako celek, v celé své integritě, neoddělitelný 
od prostředí, ve kterém žije, způsob, jakým 
se stravuje, kvalitu spánku, psychickou 
zátěž, stres, kterému je vystaven, genetické 
předpoklady… To vše tvoří soubor informací, 
podle kterých je na daného člověka nahlíženo 
a jak se bude terapie vyvíjet. Učí ho ale také 
prevenci, jak přistupovat k sobě samému, 
a tím budovat pevné pilíře jeho zdraví. 
h Jak probíhá setkání s klienty? 
 Většinou přichází s konkrétním problé-
mem. Vstupní prohlídka je hlavně směřo-
vaná k tomu, co ho trápí, ptám se ho, jak, 
či zda vůbec, byl léčen, důležité jsou i další 
informace, které jsem zmiňovala. Podle 
toho určím způsob terapie, jaké prostředky 
zvolíme a jak dlouho to bude trvat. U někoho 
to může být deset sezení, u jiného dvacet, 
někteří ke mně chodí roky.
h proč lidé vyhledávají tradiční čínskou 

medicínu?
 Vnímám, že přístup k sobě samému se 
postupně mění. Lidé si stále více uvědomují, 
že zodpovědnost za svůj zdravotní stav mají 
oni sami.  Do mé ordinace tedy přicházejí 
klienti, kteří chtějí své obtíže vyřešit ve své 
podstatě, hledají příčinu nemoci a ne pouze 
potlačování příznaků. Také ale přicházejí 

klienti, kteří byli léčeni klasickou západní 
medicínou, ale nesplnila jejich očekávání.
h Je čínská medicína ve střetu s moderní 

medicínou? nebo se doplňují? 
 Určitě se můžou doplňovat. Myslím, že 
v určitých případech je to velice vhodná 
cesta. Je spousta programů, při kterých se 
spolupracuje s lékaři.
h Jaké metody léčby aplikujete?
 Pro mě je hlavním pilířem terapie aku-
punktura. Dále ale nedílnou součást tvoří 
fytoterapie, neboli bylinná léčba, energe-
tická úprava jídelníčku na kartu klienta, 
ale také moxa, baňkování a u obtíží, kdy se 
do klientova zdravotního stavu propisuje 
psychosomatika, vkládáme také dechové 
techniky na zvládnutí stresových situaci 
a mentální koučink, a podobně.
h můžete blíže popsat, co obsahuje 

fytoterapie?
 Jde o bylinnou léčbu, odvary. Čína tolik 
nepoužívá květy a listy bylin, ale pracuje 
více s kořeny nebo s prvky minerálního 
rázu živočišného původu. Rozdíl je ve větší 
síle a v jiném zpracování. Bylinkáři sledují 
i etapy měsíce, nejen úplněk – v momentě, 
kdy měsíc dorůstá, má kořen největší sílu, 
při novoluní naopak klesá. Podle toho, jaký 
problém se řeší a jak je nastavena léčba, 
se musí přihlížet i k tomu, kdy, jak a co 
sbírat a zpracovávat. To je specifikum čínské 
medicíny – využít maximálně energii, která 
je v daném prvku obsažena. Já klientovi 
sestavím svou vlastní směs bylinek, pře-
depíšu množství a dobu, po kterou je má 
užívat. Používám receptury staré šest tisíc let 

vytvářené mnichy, kteří dokázali vnímat tok 
a sílu, jakou která konkrétní bylina pracuje.
h předpokládám, že čínská medicína stojí 

na bylinách ze země svého původu…
 Přesně tak, nechávám si byliny dovážet 
přímo z Číny. Musí jít o takzvané autok-
tonní, tedy původní rostliny z konkrétních 
teritorií, rostoucích v určité nadmořské 
výšce, kde se tyto rostliny kultivují. Nelze je 
pěstovat tady ve skleníku. 
h Jakou pozici má tato medicína v samotné 

číně? Je lidově užívaná?
 Určitě ano. Čínská medicína tvoří neza-
stupitelnou část ve zdravotnictví. Funguje 
tam systém, kde i v běžných nemocničních 
zařízeních propojují jak klasickou medicínu, 
tak tradiční metody lidového léčitelství, 
třeba akupunkturu, fytoterapii… Je vnímána 
zcela přirozeně a je součástí běžného života 
tamních obyvatel.
h máte naopak pocit, že u nás se na čín-

skou medicínu dívá trochu skrz prsty, 
jako na něco, co vyhledávají pouze 
„alternativní lidé“?

 Nemohu úplně s jistotou posoudit, 
jak moc lidé rozlišují čínskou medicínu 
od jiných alternativních způsobu léčby. Ale 
vnímám, že své místo již v povědomí určitě 
má. Navíc se určitě mění trend v přístupu 
péče o zdraví. Lidé z mladší generace respek-
tují svoje tělo, svoje možnosti, není jim 
jedno, co jedí, kde a s kým žijí. Já osobně 
nikomu nic ortodoxně nevnucuju, snažím se 
rozpoznat, jak je klient schopný se adaptovat 
a maximálně ho podpořit v tom, co ho čeká… 
Není potřeba vytvářet člověku další stres, aby 
ze dne na den zahodil vše, jak dosud žil a pře-
orientoval se na úplně jiný způsob života.
h Jak jste se k čínské medicíně dostala vy?
 Vyrůstala jsem v rodině, kde měla alter-
nativní medicína své místo, naše maminka 
byla velká bylinkářka, praktikovali jsme 
jógu, jedli zdravě… Po maturitě jsem začala 
podnikat, ale už jsem se začala ubírat jiným 
směrem. Vystudovala jsem kurz thajských 
masáží, kde se již setkávali podobné principy 
jako u čínské medicíny. Práce na energetic-
kých drahách, které přímo ovlivňují fyziolo-
gii těla, funkci vnitřních orgánů. Otevřely se 
tak nové dveře a já chtěla vědět víc. Vyces-
tovala jsem do Španělska a tam se naskytla 
možnost studovat obor čínské medicíny se 

specializací na bioenergetickou akupunkturu 
na univerzitě v Santiago de Compostela. 
Ukončila jsem tam pětileté dálkové studium 
a pokračovala pak dál ve formě postgraduál-
ních studií, odborných seminářů, a to trvá až 
do teď. Je to vášeň…
h byla jste v číně?
 Čínu jsem zatím nenavštívila, nebyla 
možnost a ani teď to úplně nevypadá. Máme 
početnější rodinu, práci, a teď chci být zde. 
Kdybych jela, určitě alespoň na měsíc, abych 
mohla procestovat třeba i oblasti, které právě 
s tradiční čínskou medicínou souvisí. Takže 
se budu těšit jednou společně s manželem…
h překvapilo vás někdy, jak vaše léčba 

zafungovala?
 Přestože mám již dlouholetou praxi, 
naskytnou se chvíle, řekla bych údivu. 
Terapie čínskou medicínou je progresivní 
léčba, která žádá svůj čas... Když mám tedy 
zpětnou vazbu od klienta trpícího chronic-
kou nespavostí, že už po par sezeních spí 
„jako dřevo“, tak mě samotnou ta rychlost 
překvapí. Určitě ale mezi nejdojemnější 
chvíle patří okamžiky, kdy klientka, která 
nemohla přijít do jiného stavu, otěhotní. To 
je krása a dojde i na společné slzy…
h co plánujete do budoucna?
 Pořád je potřeba se rozvíjet, vzdělávat, 
navštěvovat semináře… Začala jsem navíc 
studovat pilates jako rehabilitační cvičení 
a podpůrný program pro klienty. Chtěla bych 
jednou napsat i knihu a pořádat semináře. Ale 
v současné době se to zdá časově hodně daleko.
h co je podle vás stěžejním tématem tra-

diční čínské medicíny?
 Pokud je bolest nebo nemoc navázaná 
na určitý způsob života, nebo na nějakou 
specifickou situaci, je potřeba nastolit určitý 
řád změn, které tuto příčinu vyruší. Když 
se chce někdo zbavit bolesti, ale nechce pro 
to nic udělat, pravděpodobně se zase vrátí 
na začátek…  Neměli bychom se bát udělat 
změny v životě, změnit zaběhnuté vzorce 
chování. Všichni jsme vystavováni stresu, 
spoustě informací, neustále něco zpracová-
váme a ne každý má prostor chvíli „nebýt“, 
nebo se věnovat nějaké radostné činnosti. 
Radost je hrozně důležitá. Všichni chceme 
být zdraví, spokojení a bohatí, ale často zapo-
mínáme na spokojenost vnitřního já. 

↘ mš
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informace 
ze Zd sloupnice
Jaro na poli 
Studený a mokrý průběh jara stále komplikuje jarní práce a vysoký průtok vody i opravu mostku 
v Končinách, kterou provádíme v rámci programu správy krajiny. K dnešnímu dni spadlo 
od nového roku kolem 330 mm srážek. 
 Jarní práce tak nabraly skluz: těsně před Velikonocemi 6. 4. se díky nasazení pracovníků 
rostlinné výroby podařilo dosít 416 ha jarního ječmene a 265 ha hrachu. Cukrovka byla zaseta už 
24. 3. a konečně v neděli 14. 5. i kukuřice, zbývá dosít cca 14 ha v sedmi kusech nektarodárných 
a ochranných biopásů.
 Podle našich představ nešla ani aplikace kejdy. Na samém začátku jara jsme s ohledem 
na počasí a stav povrchu pole začínali práci o půlnoci a končili podle stavu terénu v průběhu 
dne. V dubnu se nedalo vyjet zhruba v polovině dnů. Mokrá půda a plné jímky nám v některých 
dnech umožnily aplikaci těchto dnes tak cenných organických hnojiv jen na povrch polí. Proto 
se omlouváme občanům, že zápach byl v některých dnech větší, než jsme bývali zvyklí. 
 Stejný problém máme i s ochranou rostlin, některé dnes povolené přípravky je možné apliko-
vat pouze mimo hlavní sluneční svit, proto se postřikovače budou pohybovat po poli časně zrána 
nebo později večer. 
 Ještě dokončujeme stavbu ochranných ohradníků kolem kukuřice, prosíme Vás o ohledupl-
nost a zachování ohradníků, ačkoliv v některých místech křižují polní cesty.
 V úterý 9. 5. bylo dokončeno sázení brambor, a za sebou máme také sklizeň 520 t protieroz-
ního senážního žitovce, na kterém jsme ladili i naši novou řezačku CLAAS JAGUAR 950.
 Po loňské cenové panice výrazně klesly jarní ceny hnojiv, stejně jako ceny komodit, které 
v některých případech jsou již opět pod výrobními náklady. Cena mléka klesá každým měsícem 
podobně strmě, drží se zatím pouze cena prasat a brambor.

chovatelský úspěch 
V rámci výstavy Animal Tech proběhl v Brně národní šam-
pionát holštýnského plemene pro rok 2023. Rozhodování 
šampionátu měl v rukou italský rozhodčí Massimo Capra.
 Náš tým tvořili zkušení vodiči Daniela Jůvová (Emily), 
Jaroslav Horyna (Lady Jara), Luděk Štarman (Fatima) 
a nováček Anežka Veselá (Diana). V sobotu sourozenci 
Gajdošíkovi vodili telata, Ema jalovičku Hermionu 
a Lukáš jerseyku Sully Bambi. Mezi 19 jalovicemi jsme 
měli naše favoritky Dianu a Emily. Diana získala pohár 
za skvělé třetí místo, Emily zůstala jediný stupínek 
za postupujícími mezi nejlepší šestkou. Prvotelce Lady Jara se probít do finálové šestky nepo-
vedlo, bylo znát, že se v Brně déle adaptovala. Naším posledním zástupcem byla Fatima 3867. 
Ta je vnučkou národní šampionky z roku 2018 a prapor této rodiny udržela opět vysoko. Bez pro-
blémů postoupila do finále, kde získala skvělé druhé místo za Lucille z Chorušic, která se stala 
i celkovou národní šampionkou.

retail summit 2023
29. a 30. 3. 2023 jsme se zúčastnili tradičního setkání obchodníků Retail Summit v Praze, kte-
rého se účastnilo cca 1200 obchodníků včetně největších obchodních řetězců a kolegů z družstva 
Konzum Ústí nad Orlicí. Jeli jsme si pro inspiraci, protože i my prodáváme koncovému zákazní-
kovi ať už na řeznictví nebo mechanizaci. Co jsme se dozvěděli? 
◎ Kromě toho jak tito velcí hráči vnímají obchod a řeší ho až do nejmenších detailů byl jedním 

z řečníků i profesor Bárta, který zasadil současný svět do zákonitostí vývoje civilizace. 
◎ Pan Prouza se tentokrát kupodivu nenavážel do zemědělců, ale jen do ministra zemědělství. 
◎ Zamyšlení, do jaké míry dnes módní udržitelnost je pouze marketing, pomocí kterého si velcí 

světoví hráči jako je např. NESTLÉ modelují nový trh pro nového zákazníka, a co si o tom 
myslí majitel Kofoly Janis Samaras.

◎ Co by se mělo dělat, když ani slevy už nestačí
◎ I v Praze už zjistili, že nehodící se oblečení se nemusí hned vyhodit, ale naopak na něm s udr-

žitelným nadšením vydělat.
◎ Za hrdého českého sedláka se dnes už může prohlásit jakýkoliv dostatečně kreativní investor.
◎ Jeden velký zahraniční řetězec sice včelám nerozumí, ale pro marketingovou udržitelnost mu 

jsou dobré.

řeznické a mlékařské novinky 
◎ 19. 4. 2023 jsme ukončili sezonu zabíjačkových specialit a zahájili grilovací sezonu, i když jí 

počasí zatím moc nepřeje.
◎ V sortimentu máme dvě novinky: sušené miniklobásky Sloupnický Drsoň a Mlsoň.
◎ Mlékárna upravila sýry do nového vakuového obalu s pozměněnou recepturou a delší trvanlivostí.
◎ V soutěži Regionální potravina Pardubického kraje získaly toto ocenění Sloupnická hovězí 

šunka a Sloupnická A2 česneková pomazánka. 
◎ Dozorové státní orgány jsou pilné, proběhl audit mlékárny a kontrola welfare v řeznictví 

a veterinární audit. 
◎ Naše mlékárna s A2 mlékem se dostala do vědeckého bulletinu „Výzkum v chovu skotu“ 

ústavu Agrovýzkum Rapotín.

další zprávy z podniku
◎ 11. 4 se uskutečnilo tradiční setkání se zástupci mysliveckých spolků, tentokrát U Mudáka 

na Džbánovci, kde jsme si řekli, jak nám šla spolupráce v minulém roce a co bychom měli 
dělat v tom letošním.

◎ Získali jsme Certifikát udržitelnosti bioplynové stanice. Tento papír je pro nás povinný a stál 
nás zhruba 60 tis. Kč.

◎ 17. 4. byl naším hostem profesor Dave Combs z University of Wisconsin v Madison (USA). Jeho 
oborem je stravitelnost vlákniny v krmné dávce a její vliv na užitkovost. Kromě naší farmy  
ve Sloupnici navštívil ještě AG Skořenice a 25. 4. se účastnil světového silážního kongresu v Brně.

◎ Dne 11. května proběhl v areálu střediska mechanizace Den komunální techniky.
◎ Výdej objednaných naturálií krmného obilí ze sklizně 2022 probíhá v období 1.–22. června 2023 

každé úterý 6–15 hodin a čtvrtek 6–17 hodin na sušce v Dolní Sloupnici. 
◎ Pro naše bývalé zaměstnance a členy jsme připravili na 7. 6. 2023 tradiční zájezd pro důchodce.
◎ Žáci z agroenvironmentálních kroužků měli možnost v dubnu vidět práce na poli při hno-

jení kejdou pod kukuřice a svézt se Xerionem. V květnu navštívili Střední školu technickou 
ve Vysokém Mýtě. Seznámili se se studijními i učebními obory školy a mohli vyzkoušet i prak-
tická cvičení. Jedním z největších zážitků pro ně bylo řízení traktoru. Pod dohledem instruk-
tora prožili pocit, jaké to je řídit těžkou zemědělskou techniku. Pro příští školní rok hledáme 
vedoucí kroužku do Sloupnice, bližší informace včetně odměny za vedení podá Jitka Karlíková, 
tel. 465 549 212, e-mail: zd@zdsloupnice.cz.

↘ ing. jaroslav vaňous, předseda družstva
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Boží Tělo
V horkých červnových dnech slaví katolická 
církev Slavnost Těla a Krve Páně, lidově nazýva-
nou Boží tělo. Tato slavnost připadá na čtvrtek 
po neděli, kdy církev slaví Slavnost Nejsvětější 
Trojice. Tajemství jediného Boha ve třech 
Osobách pak slavíme týden po Slavnosti Se-
slání Ducha svatého, kterou vrcholí a završuje 
se doba Velikonoční. Všechna tato data se tedy 
odvíjí ode dne, na který připadá slavení Slav-
nosti Zmrtvýchvstání Páně. Tolik jen úvodem 
k dataci. Nechci se zde zabývat ani historií, 
ani lidovou zbožností a tradicemi, které se 
k této slavnosti vztahují, ale spíše samotným 
smyslem a důvodem tohoto slavení.
 Byly doby, kde jsem se spojením „Boží-
-Tělo“ měl opravdu problém. Copak Bůh má 
nějaké tělo? Vždyť On je nehmotné, nevidi-
telné a čistě duchovní Bytí, princip a základ 
každého jiného bytí, neboť ho vzýváme 
jako Stvořitele. Naopak, pokud by měl tělo, 
je to ještě Bůh? Každé tělo je ohraničené 
v prostoru a čase, podléhá změnám, vzniká 
a zaniká. A to platí jak o tom, co je živé, tak 
o tom, co živé není. Východisko z této proble-
matické situace převážně filosofických úvah 
nad slovním spojením „Boží Tělo“ nám může 
poskytnout Písmo svaté.
 V úvodu k evangeliu sv. Jana (tzv. Prolog) 
najdeme větu: „Slovo se stalo tělem a přebý-
valo mezi námi.“ Tato věta popisuje jednu 
ze základních pravd víry, totiž že Bůh se 
stal člověkem, že přijal naše lidství, neboli 
nejen lidské tělo, ale i lidskou duši. I tohle 
může být pro někoho problém a vyžaduje to 
hloubavé přemýšlení nad texty Písma a jistý 
filozofický aparát, aby tomu člověk porozum-
něl. Zjednodušeně bychom si to mohli před-
stavit tak, že každý člověk je osoba, která má 
své jedinečné bytí (já) a která zároveň patří 
k lidskému rodu (je člověkem). Tedy naše 
podstata (naše bytí) má dvě roviny – rovinu 
individuální (konkrétní osoba – já) a rovinu 
univerzální (lidské bytí – člověk). Zatímco 
při početí každého jednotlivého člověka se 
předává lidská přirozenost a vzniká osoba, 

která tu nikdy dosud nebyla, při početí 
Božího Syna v lůně Panny Marie přijímá 
lidskou přirozenost Osoba, která je od věků 
a která vychází z Otce, a tak jejich vzájemné 
vztahování dává základ jejich bytí jako osob.
 Pokud toto správně pochopíme, nezna-
mená to, že jsme u cíle našich úvah. Někdo 
může namítnout, že toto všechno sice dává 
smysl, ale že nechápe, proč katolíci kráčejí 
ve veřejném prostoru ve slavnostním prů-
vodu a nesou v ozdobné schránce, které říkají 
monstrance, bílou kruhovou placičku, které 
se klanějí. Nezavání toto vše modloslužbou? 
 Pro pochopení celého dění je opět třeba 
otevřít Písmo svaté. Při poslední večeři Pán 
Ježíš pronesl slova: „Toto je moje Tělo … Toto 
je moje Krev … To konejte na mou památku.“ 
Tato slova chápe církev jako ustanovení 
svátosti Eucharistie a svátosti kněžství. Tyto 
svátosti (jako i všechny ostatní) čerpají sílu 
a účinnost z Kristovy oběti na kříži na Kalvá-
rii. Církev chápe význam těchto slov přesně 
tak, jak byla řečena. Apoštolové, jejich 
nástupci biskupové a jejich spolupracov-
níci kněží dostali za úkol slavit opakovaně, 
nekrvavě, svátostně, onu jedinou oběť, 
která je nejen památkou, ale i přítomností 
Toho, který se obětoval. Jinými slovy, ona 
bílá kruhová placička (hostie) už po slavení 
Nejsvětější oběti (mše svaté) není kouskem 
chleba, ale Tělem Pána Ježíše, a víno nalité 
do kalicha už není vínem, ale Jeho krví. To 
vše samozřejmě nemůže působit člověk, 
který je zde pouze nástrojem, ale původcem 
oné proměny je Duch svatý.
 Pokud to celé shrneme, katolíci se klanějí 
Pánu Ježíši, který si sám vybral tyto prosté 
materie, aby skrze působení Ducha svatého 
za spoluúčinnosti církve mohl být přítomen 
mezi svými.

↘ p. tomáš reschel, farář

Vítání občánků 
Dne 13. května 2023 jsme přivítali 
novorozené děti: 

karolínu novotnou
Marka Eliáše
Theo štulíka

Životní jubilea 

břEzEn 2023 

75 let 
Marta Hlávková, Horní Sloupnice 

80 let 
jana seidlová, Horní Sloupnice 

85 let 
Vlasta Houdková, Dolní Sloupnice 

89 let 
zdenka Pechancová, Horní Sloupnice 

91 let 
Eva janoušková, Dolní Sloupnice

98 let 
Vlasta zachařová, Horní Sloupnice

DUbEn 2023

70 let 
Miroslav stoklasa, Horní Sloupnice 
Dagmar rykalová, Horní Sloupnice 
Markéta klusoňová, Horní Sloupnice 

75 let 
Věra bezděková, Horní Sloupnice 
Ladislava Mařáčková, Horní Sloupnice 

85 let 
jaroslava Motyčková, Horní Sloupnice 
Vlasta šmejdířová, Dolní Sloupnice 

90 let 
Marie janecká, Dolní Sloupnice 

kVětEn 2023 

70 let 
jan klusoň, Horní Sloupnice 
jaroslava klusoňová, Horní Sloupnice 

75 let 
Milan Mikulecký, Dolní Sloupnice 

88 let 
bohuslav bohuněk, Horní Sloupnice 

90 let 
Marta chaloupková, Dolní Sloupnice 
Ladislav chleboun, Horní Sloupnice 

91 let 
jan Mikulecký, Dolní Sloupnice

93 let 
Ludmila Hebková, Dolní Sloupnice 

Informace byly zveřejněny na základě udělených 
souhlasů dotčených osob či jejich zákonných 
zástupců.

↘ milada limberská
předsedkyně komise spoz
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Pozvánka na 
sloupenskou pouť 
11.–13. srpen 2023
Pomozte nám obnovit tradici Sloupenských 
poutí! V pátek se sejdeme při sousedském 
posezení u pivka, v sobotu večer zahraje 
kapela FernetŠok a v neděli bude pro děti 
loutkové divadlo. Po celý víkend bude 
nachystáno občerstvení, perníky, koláče, 
výborná káva. Dorazí i atrakce pro děti. 
Všechny srdečně zvou hasiči!

táborák 
před vedralkou
kulturní občerstvení na Vedralce 
ve spolupráci s Divadelním spolkem Doveda 
zvou ke společnému táboráku před Vedralkou 
v pátek 30. června 2023 od 20.00 hodin. 
Zazní (nejen) známé táborákové písně, 
muzikanti s vlastními nástroji a nadšení zpěváci 
vítáni obzvlášť. buřty k opečení a točené pivo 
k zakoupení na místě.  

těšíme se na prozpívaný večer!
↑ Na Mlejnici se 30. dubna slétly čarodějnice… 

↑  …a 4. června se tady děti vydováděly při 
oslavě svého svátku, kterou pro ně přichys-
tali členové spolku Českého červeného kříže. 

NEMOVITOSTI NÁS BAVÍ
Rádi nabídneme naše služby i Vám

• při prodeji bytů, rodinných i bytových domů, chat i chalup
• při prodeji pozemků, včetně stavebních
• při hledání a koupi Vámi vysněných nemovitostí
• při financování Vašich potřeb,  

které se týkají bydlení

roman@realitspektrum.cz • tel.: +420 606 740 078

Vaše realitní kancelář REALIT SPEKTRUM, 
reality s vlídnou tváří a lidským přístupem.

Roman Kroulík

←
Všem maminkám 
popřály k jejich květ-
novému svátku děti 
z mateřské školy reci-
tací básniček, taneč-
ními vystoupeními 
i divadelním předsta-
vením. Zaplněná soko-
lovna tleskala nejen 
dětem, ale také jejich 
učitelkám, kuchařkám 
a uklízečkám za péči, 
kterou jim věnují.

Foto: Jan Beran

stavebniny sloupnice 
oznamují, že provozují svoji činnost 

zatím bez pevně stanovené provozní 
doby, nepřetržitě se službou 

na telefonu 776 636 758

Josef Štulík

roman kroulík
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Uzávěrka příštího čísla 
sloupnického PELMELU 
je 20. července 2023.

Další číslo 
sloupnického PELMELU 
vyjde 10. srpna 2023.

Příspěvky, připomínky a dotazy zasílejte na adresu 

pelmel@sloupnice.cz
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redakční poznámky
∗  Články a fotografie zasílejte v elektronické podobě.

∗  Příspěvky, prosíme, zasílejte nejpozději do dne uzávěrky příštího čísla. 
 nemůžeme zaručit, že příspěvky dodané po datu uzávěrky, budou otištěny.

∗  své příspěvky konzultujte s dostatečným časovým předstihem s redakcí. 
 redakce si vyhrazuje právo výběru jednotlivých příspěvků.

∗  cena za otištění inzerátu je 500 kč pro místní, 1 000 kč pro ostatní.


